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Prof. Milan Zelený 

• V ČR je vysoký růst HDP (to je všechno, co se vyrobí na našem území), 
ať nám to patří nebo ne.  

• HNP - tedy ten vlastněný našimi občany u nás či v cizině 

• Většina vyspělých zemí má HNP vyšší než HDP, v ČR je to naopak – 
HDP je vyšší než HNP. (ten navíc stagnuje, protože nepodporujeme 
české podniky a podnikatele). 

• Na základě poměru HNP a HDP nás nedávno renomované světové 
banky zařadily do rozvojových zemí 

• ČR patřila za 20 let budování 1. republiky do světové špičky 



Prof. Milan Zelený 

• Je třeba se snažit dostat podniky do situace, aby více rozvíjely 
ekonomické možnosti v jednotlivých lokalitách 

• Říká tomu – kondenzační jádra – aby byla minimální ekonomická 
základna v každém regionu, kolem ní by se pak mohl rozjet přirozený 
ekonomický život 

• Nevyrovnanost regionů je největším nebezpečím pro vyspělé země, 
třeba i pro USA (doktor v LA) 

 

 



Lokalizace 

• Určitá šance je v tom, že se globální ekonomické snahy začnou 
převádět do lokálních 

• Máme velký problém s globalizací, tedy s tím, že firmy začaly spoustu 
svých činností přenášet tam, kde je levná pracovní síla, produkty se 
vyrábějí ve vzdálených lokalitách, nikoli co nejblíže zákazníkovi  

• ČR je toho výborným příkladem, v devadesátých letech svět objevil, že 
tu najde levnou pracovní sílu a nahrnula se sem spousta zahraničního 
průmyslu 

• Ale .. ztratili jsme vlastní ekonomiku? 

• Doba, kdy jsme vyváželi celé investiční celky je, asi díky našim 
politikům z Neumětel, již v nedohlednu 

 



• Od devadesátých let jsme nabízeli levnou pracovní sílu, na což jsme 
lákali zahraniční investory. Ale žádný sem nejde, aby investoval do 
nás, investuje sám do sebe na našem území. 

• Ztratili jsme díky hamižným politikum vlastní ekonomiku ( někdo 
dokonce tvrdí, že pracovali v cizím žoldu) a stali jsme se zaměstnanci, 
kteří nemají  ani podíl na přidané hodnotě, kterou vytvářejí, a ani tu 
přidanou hodnotu nevlastní. 

• Největší přidaná hodnota např. v automobilovém průmyslu, ve vývozu 
investičních celků, je ten konečný produkt, v prvním případě vůz, ale 
my konečné výrobky nevlastníme 

 



• Přidaná hodnota jde zahraničním podnikům a Češi se domlouvají na 
smluvní mzdě. Jsme námezdní síla.  

• Už se objevují velké tlaky – i s podporou některých politiků – na 
zvyšování mezd a na to, aby si cizí firmy rozmyslely, co tady budou 
dělat a zda vůbec. 

• Ale je to hodně pozdě a jde to pomalu – Wilson 

• Chlapci si popletli, co je kapitál 

• Mysleli, že jsou to peníze a nedošlo jim, proč by měl nějaký VW zájem 
kupovat Škodu a dát nám za to peníze, když my považujeme peníze za 
kapitál, ale kapitálem je Škoda 

• Peníze se mohou stát kapitálem, jestliže je investujete do 
produktivních systémů, ale když je projíte a propijete, žádný kapitál 
nakonec nemáte  

 



Jsme připraveni? 

• Zatím nic nenaznačuje, že jsme připraveni na velké zlomy. Na 
automatizaci, stahování výrob co nejblíže zákazníkovi.  

• My jsme měli být nejlepší v elektromobilech, jsme národ Křižíka, měli 
jsme být první v robotizaci (Čapek) a jak to vypadá ? 

• Jsme ale také země Baťů, a ti říkali, že vyrábět se musí co nejblíže 
zákazníkovi – baťa nevyráběl boty jen ve Zlíně, ale budoval a vyvezl 
produktivní město, RA, RC 

• Dříve vývoz investičních celků do celého světa , Dnes bychom to 
udělat neuměli. Proč? 

 



• Jenže největší přidanou hodnotu má nejkomplexnější produkt – auto, 
stroj – ale když jej ještě použijete v tom městě, kde se vyrobí, pak má 
největší hodnotu to město, protože ono je vrcholem kapitálu 

• Produkuje co nejblíže zákazníkovi bez velkého převážení a rozvážení. 
Musí se to , ale dělat bez politiků…   

• Řešením všeho je tedy vyrovnání životních úrovní v jednotlivých 
krajích 

• Potřebujeme , aby lidé mohli fungovat v místě, nemuseli se přesouvat 
a přeplňovat Prahu, Brno 

• Podívejte se na Francii, ta má stejný problém, je bohatá Paříž a pak 
ten zbytek. A ten se bouří, lidé nevědí co mají dělat. Paříž hoří… může 
to být krok  k tomu velkému třesku.. 

 



Monokultury v myšlení 

• Např. otázky monokultur v myšlení, koneckonců i ve vzdělávání jako 
analogie stavu monokultur v přírodě a její negativní dopady, otázky 
jakýchsi kondenzačních jader za účelem rozkvětu společnosti atp. 

• Dnes to proto již není volba, to je již nutnost 

• Co může následovat?  Budeme-li  pokračovat v nastoupených 
trendech – plynoucí nežádoucí důsledky 

• Je nesporné, že jak my se teď chováme např. k přírodě, tak se příroda 
bude chovat k nám 

• Relativní blahobyt a s tím související pasivita lidí vede k tomu, že jsme  
bez dlouhodobé vize. 

 



• Ale jeho koncept eliminace degenerativních trendů minulosti, 
k obnově a rozvoji českého hospodářství, tedy vzestupu společnosti, 
je postaven na přehodnocení tradičních přístupů v průmyslu i 
v zemědělství – ve smyslu jejich vzájemného doplňování, 
podnikatelské spolupráce a synergického posílení tvorby nových 
produktů a služeb s maximální přidanou hodnotou. 

 



Význam trhu 

• Trhy jsou užitečné, asi nezbytné, ale je třeba, na rozdíl od 
privatizátorů z 90. let, chápat , že potřebují pečlivou regulaci a přísná 
pravidla…USA, WTO – EU..  

• Bezmezná důvěra, že trh vše vyřeší za nás, je nebezpečná, někdy i 
destruktivní, protože řadu věcí nelze vyjadřovat ve finančních 
pojmech. 

• Pokus tak činíme, stává se nám předmět zájmu jen zbožím, ale např. 
příroda, její stabilita, dlouhodobě rovnovážný stav atd., není zboží 

• Není jim ani člověk, i když to tak někdy v praxi vypadá 

 



• Byl zde i ministr zemědělství co tvrdil, že zemědělství je odvětví jako 
každé jiné.. více.. 

• Dokonce se objevují názory, že začátkem 90. let byly peníze za účelem 
rozvratu ekonomiky, politická priorita. 

• Vzpomínám na komsomolce, kteří tvrdili začátkem 90. let, že je třeba 
velké firmy rozložit, např. ČEZ, (Dlouhý), rozprodat a vytvořit jakousi 
konkurenci, a tedy trh. 

• Dobře, že se to neumětelům nepovedlo, je to totiž strategické odvětví 

 



Doc. Cílek 

• Blíží se konec antropocénu (za začátek doby antropocénu je 
považována 2.polovina 20. století), člověk se svým vlivem vyrovnává 
co do síly přírodním procesům či faktorům 

• Z hlediska ekonomiky zemědělství vadí, že nemáme to, čemu se říkalo 
přidružená výroba 

• Např. vyvážíme mléko a dovážíme sýry 

• Je potřeba vyrábět koncový produkt s vysokou přidanou hodnotou, 
pokud možno na místě 

• České hospodářství je asi ze 65 % pod vlivem zahraničního kapitálu 
prostřednictvím českých filiálek, jejíž mateřské firmy – matky, sídlí 
v zahraničí 

 



• Půdní organická hmota  má důležitou roli  v koloběhu uhlíku, půda 
pokud má dostatek organické hmoty slouží k jejímu uskladnění 

• Zhruba 45 % půd má obsah organické hmoty nízký či velmi nízký, 
dalších 45 % zhruba střední 

• Je nesporné, že snížený obsah organické hmoty úzce souvisí s kvalitou, 
a tedy úrodností půdy v tom záporném slova smyslu 

• Země , kde mají vyšší poměr zvířat na hektar než v ČR, tam je situace 
lepší 

• My ale patříme k těm horším , proto tak vysoké procento s nízkým 
obsahem organické hmoty 

• To je mimo jiné ilustrativní výsledek mantry „ trh vše vyřeší za nás“ 

 



Prof. Sklenička 

• Koncept tzv. Chytré krajiny, jako konkurenční výhody v evropském 
prostoru 

• Je nutné abychom českou krajinu důsledně na klimatickou změnu 
adaptovali 

• Taková účinná adaptace přinese do budoucna  řadu benefitů, 
zvýhodňujících ty připravené oproti ostatním, kteří zaspali 

• Obecným principem chytré krajiny je vytvoření dostatečně velkých 
retenčních a akumulačních prostorů pro zachycení vody ze srážek, 
především těch přívalových 

 



• Důmyslným a technologicky vyspělým závlahovým systémem pak 
musí rozvádět vodu po celé krajině v době sucha 

• Chytrá krajina musí umožnit běžné zemědělské či lesnické 
hospodaření v podmínkách daleko tvrdších dopadů klimatické změny, 
než je tomu dnes  

 



Ing. Jandejsek  

• V řadě zemí EU je nyní podpora poskytována těm, kteří  nic nevyrábějí 
a SZP se tak stává spíše politikou sociální, které chybí motivační efekt 

• Běžní občané si přitom myslí, že jde o podpory zemědělcům na jejich 
produkci.. 

• Podpory zemědělcům je nutné poskytovat tam, kde dochází k tomu, 
že zemědělci následně odvedou daň z prodané produkce státu a 
vytváří na daném místě hodnoty a pracovní místa 

• Unie by měla  v rámci chystané reformy SZP začít brát do úvahy 
světové trendy a dělat to co dělají vyspělé země, které se snaží 
podporovat produktivitu práce a efektivnost 

 



• SZP EU x USA 
• USA nový pětiletý zákon o zemědělství ( Farm Bill) rozšiřuje komoditní 

programy a nástroje pro pojištění plodin, které byly již dříve zemědělcům 
v USA k dispozici.. 

• Zvyšují pojištění příjmů např. z produkce mléka, přičemž zvýhodňují větší 
producenty, také zvyšuje finanční příspěvky na ochranu ŽP a na programy 
pro propagaci vývozu 

• EU snižuje celkové podpory pro zemědělce, a navíc trestá ty, kteří mají lepší 
hospodářské výsledky, a vůbec systematicky neřeší nestálost cen komodit a 
měnící se přírodní podmínky 

• Značné rozdíly nejsou jenom mezi EU a vyspělými zeměmi, ale také uvnitř 
samotné unie 

• Existují zde vysoké rozdíly ve výši přímých plateb ( od 98 eur do 400 eur na 
hektar) , různá intenzita hospodaření nebo výrazné rozdíly v národních 
dotacích 

• To všechno jsou faktory, které státy EU nesbližují, ale naopak rozdíly mezi 
zeměmi ještě prohlubují 


